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گرامی مقدم قائم مقام حزب اعتماد ملی:

نبوی و مرعشی را شایسته ریاست جبهه اصلاحات می دانستم 
ســرویس سیاســی-  امسال 
ســال انتخابات است. ماراتن ورود به 
بهارستان شروع شده است. متقاضیان 
داوطلبی انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی بیش از ۳ برابر مجلس یازدهم 
در مرحله پیش ثبت نام ها ثبت نام کردند 
تا در روز جمعه ۱۱ اســفند با انتخاب 
مردم، قطــار بهارســتان دوازدهم با 
مشخص شدن اعضای جدیدش آماده 

حرکت شود.
این در حالی اســت که ایران در 
چند سال گذشــته و از جمله در پاییز 
۱۴۰۱ چند پیچ خطرناک را پشت سر 
گذاشــته و از گردنه جنگ ترکیبی نیز 
عبور کرده اســت لذا حضور مردم در 
پای صندوق هــای رأی می تواند خط 
بطلان بر محاسبات غلط آنانی بکشد 
که عملًا به دنبال فروپاشــی کشــور 

هستند.
از  یکــی  بــالا«  »مشــارکت 
شــاخصه های انتخاباتی است که در 
سال های اخیر مورد تاکید ویژه مقامات 
عالی رتبه کشور به ویژه شخص رهبر 
معظم انقلاب قرار داشته است. از طرفی 
مقام معظم رهبری، چهاردهم فروردین 
مــاه در یکی از اولین ســخنرانی های 
سال جدید به اهمیت کیفیت برگزاری 
انتخابــات پیش رو پرداختند و متذکر 
شدند که مسئولان، راهبرد »مشارکت، 
امنیت، سلامت و رقابت انتخابات« را 
از هم اکنون مشخص کنند تا انتخاباتی 
خوب، ســالم و با مشارکت بالا داشته 
باشیم. حتی می توان گفت ایشان واژه 
»رقابــت« را این بار به شــکل کاملًا 
مســتقل از مشــارکت مطرح کردند 
و همــه مســئولان را بــرای افزایش 
مشــارکت به عنوان اولویت اساسی 

کشور فراخواندند.
در همین زمینــه و برای اطلاع 
از برنامه اصلاح طلبان در انتخابات 
با »اسماعیل گرامی مقدم« قائم مقام 
حزب اعتماد ملی به گفتگویی انجام 

شده است:
 مرحله پیــش ثبت نام های 
انتخابات مجلس دوازدهم انجام 
گرفت. البته طبــق قانون جدید 
انتخابات این مرحله برای اولین 
بار در فرآیند ثبت نام ها اضافه 
شــد که به شکل الکترونیکی هم 
بود، شــاهد حضور سه برابری 
داوطلبــان حضور در انتخابات 
مجلــس بودیم و شــنیده های 
میدانی این گونه اســت که بجز 
اصولگرایان نیروهای میانه رو 
و اصلاح طلب قابل توجهی در این 
مرحله ثبت نام کرده اند. تحلیل 
شــما از این مرحله و تعداد پیش 

ثبت نام کنندگان چیست؟
تعــداد  کمــی،  لحــاظ  بــه 
ثبت نام کنندگان افزایش یافته است که 
این نشان دهنده این است که با تبلیغات 
زیادی که صورت گرفت، خیلی ها ثبت 
نام کردند و این تعداد نسبت به دوره های 
قبلی بی سابقه است اما نمی تواند ملاک 
ارزیابی موضوعیت انتخابات باشــد. 
همانطور که همیشه گفتم موضوعیت 
انتخابــات عبارت اســت از رقابتی و 
عادلانه بودن در کنار سلامت انتخابات.
در عین حال ما در حال حاضر نمی دانیم 
کــه چه تعداد از اصلاح طلبان ثبت نام 
کرده اند زیــرا فرصت کافی برای آنان 
نبود و این قانون جدید انتخابات باید 
حداقل از یک سال قبل تصویب می شد 
تا جریانات سیاســی خود را برای این 
مرحله پیش ثبت نــام آماده می کردند؛ 
اما چون به هر شــکل جریان مقابل در 
قدرت اســت و در مجلس نیز حضور 
دارد لذا بلافاصله این قانون را تصویب 
کردند و باعث شد که اصلاح طلبان در 

یک بی تصمیمی قرار بگیرند.
البته تا جایــی که اطلاعات دارم 
برخــی از اصلاح طلبان بــرای آنکه 
فرصت را از دست ندهند در حوزه های 
تک کرســی یا دو کرسی ثبت نام های 
خود را انجام دادند، اما به صورت کلی 
و تشــکیلاتی اصلاح طلب ها به دلیل 
آنکه به صورت فــوری چنین قانونی 
تصویب شد، نتوانستند به یک تصمیم 
واحدی دست پیدا کنند. لازم بود قبل 
از اینکه این پیش ثبت نام ها قانون می شد 
موضوعیت انتخابــات و مقدمات و 
لوازم آن آماده می شد، به همین خاطر از 
نظر بخشی از اصلاح طلبان برای مرحله 
پیش ثبت نام ها ایراد وارد اســت، زیرا 
این فرصت از بسیاری از اصلاح طلبان 
گرفته شد تا مثل دوره های گذشته که 
در آذر ماه ثبت نام صورت می گرفت، 

خود را برای انتخابات آماده می کردند 
در نتیجــه آمادگی اصلاح طلبان برای 
حضور گســترده در انتخابات عملًا از 
دســت رفت. از سویی هم اکنون آنچه 
که مســلم است این اســت که بعد از 
پیش ثبت نام ها خروجی دستگاه های 
نظارتی و شورای نگهبان به چه صورت 
اســت و باید ببینیم بعد از آنکه نتایج و 
خروجی هــا بیرون می آیــد آن وقت 
اصلاح طلبان چــه موضعی در مقابل 
تعییــن صلاحیت شــدگان خواهند 

داشت.
 اســتحضار دارید که مدتی 
اســت درون بدنه اصلاح طلبی 
کشور اتفاقات مهمی افتاده است. 
انتخــاب خانم آذر منصوری در 
شرایطی شــکل گرفت که بهزاد 
نبوی یک شــخصیت سیاسی 
قدیمی و با تجربه برای کشــور 
و جبهه اصلاحات اســت که به 
قول یکی از اصلاح طلب ها به هر 
صورت زیرآب نظام را نمی زند 
امــا از این جبهه کنار گذاشــته 
شــد و خانم منصوری انتخاب 
شــد. به نظر می آید بدنه اصلاح 
طلبی دچار نوعی دو قطبی شده 
است و گروهی از آنان به دنبال 
رادیکال شــدن هستند. رویکرد 
فضای اصلاح طلبی کشور را با 
توجه به وضعیت حساس کشور 

چگونه ارزیابی می کنید؟
مــن همچنان طرفدار انســجام 
اصلاح طلبان هســتم و چهــار دوره 
است که به صورت عضو حقیقی این 
جبهه افتخار داشتم در خدمت عزیزان 
اصلاح طلب به عنوان یک عضو کوچک 
اصلاح طلبی فعالیت کنم و تلاشم برای 
حفظ این انسجام بوده است. پاسخ بنده 
به این ســوال به همه مسائل دیگر در 
عالم سیاست وابسته است و به نوعی 
از یکدیگر تبعیت می کنند و به آنها هم 
در جایگاه خودش ارتباط پیدا می کند، 
لــذا نمی توان مخفی کرد که در جریان 
اصلاحات یک دو قطبی و یا سه قطبی 
وجود ندارد و این امر در همه جریانات 

سیاسی اتفاق می افتد.
در تئوری های رفتار ســازمانی 
هم همه اندیشــمندان بر این باورند به 
محض اینکه گروهی شــکل می گیرد 
تعارض و باندهای مختلف تشــکیل 
می شــود و این امر اصولگرا، اصلاح 
طلــب، محافظه کار و حزب کار و … 
هم نمی شناسد و انســان ذاتاً اینگونه 
است؛ از سویی باید گفت کار گروهی 
منافعی دارد که وقتی به نتیجه می رسد 
پیروزی هایی دارد ولی شکست هایش 
بین همه توزیع و تقســیم می شود در 
نتیجــه این ها از منافعی اســت که در 
رفتار ســازمانی از آن یاد می شــود. به 
همین خاطر خود من ســعی کردم در 
کار سیاســی همواره تابع تشکیلات و 

سازمانی باشم.
 پس جبهــه اصلاحات چند 
شاخه شــده است. رویکردهای 

کلی آن را توضیح می دهید؟
در جبهه اصلاحــات دو نگاه و 
رویکرد در سال های اخیر شکل گرفته 
است که یک نگاه صرفاً معتقد به جامعه 
محوریســت و می گوید جامعه به هر 
ســویی که ایستاد ما باید در همان سو 
بایســتیم و اساساً باید سخن جامعه را 
بیان کنیم و اگر اختلافی میان حکومت 
و جامعه پیش آمد ما طرفدار حاکمیت 
نیســتیم و بایــد مطالبــات جامعه را 
پیگیری کنیم. نقطه ضعف این رویکرد 
این است که هرگز تاکنون در مباحث 
نگفتند و بیــان نکردند کدام جامعه و 
کــدام طبقه را مد نظر خود قرار دادند؟ 
چون هــر جامعــه ای دارای طبقات، 
تنوع اندیشه ها و افکار مختلف است 
و اینکه کدام جامعه از جریان سیاسی 
توقع دارد که ســطح مواضع اش را در 
این حد پایین بیاورد که از خردورزی 
و سیاســت ورزی فاصله بگیرد و فقط 
مطالبــات را بیان کنــد؟ در حالی که 
مــردم توقع دارند مطالبات عملیاتی و 
اجرایی شــود و حتماً این مطالبات از 
مســیر صندوق می گذرد. نگاه دوم در 
اصلاحات که خود بنده هم از این گروه 
هستم دیدگاه جامعه محوری است که 
به دنبال مطالبــات حداکثری جامعه 
هســتیم. برای اینکه کشــور از امنیت 
کافی برخوردار باشد بایستی مطالبات 
مــردم اولویت بنــدی، طبقه بندی و 
دسته بندی شود و با تفکر اصلاح طلبی 
به منصه اجرا گذاشــته شود ولی این 
امر در خلأ امکان پذیر نیست و باید از 

مسیر صندوق ها بگذرد به همین خاطر 
نگاه دوم امکان پذیرتر اســت. در واقع 
هم جامعه محور و هم صندوق محور 
اســت لذا از نگاه ما اگر مانند مجلس 
دهم داشته باشیم خیلی بهتر از مجلس 
یازدهم اســت و اگر مجلســی مانند 
مجلس پنجم داشته باشیم حتماً خیلی 

بهتر از مجلس هشتم است.
با همه احترامی که برای اعضای 
۴۵ نفره جبهه اصلاحات و شــخص 
خانــم آذر منصــوری قائل هســتم، 
انتقاداتی به اتفاقات تیرماه دارم و برای 
ریاست جبهه اصلاحات ویژگی هایی 
قائل بودم که در مجموع شایســتگی 
ریاست جبهه اصلاحات را در شخص 

آقایان نبوی و مرعشی می دیدم.
بــه نظــرم در شــرایط کنونی 
ریاست جبهه اصلاحات شایسته یک 
سیاســتمدار است که سردی و گرمی 
عالم سیاست در ۶۰ و ۷۰ سال گذشته 
را چشیده باشــد تا بتواند برای جبهه 
اصلاحات هدایت کننده ای مناســب 
باشــد که آقای نبــوی چنین ویژگی 
داشــت. به هر صورت در شــش ماه 
گذشته اتفاقاتی افتاد که به نظرم از سر 
دلسوزی بود و موافقین برکناری آقای 
نبوی معتقد بودند ایشان سن و سالی از 
او گذشته است و چنانچه ما انتقاداتی به 
آقای احمد جنتی به لحاظ سن و سال 
ایشان داریم خودمان هم رعایت کنیم 
و چرخــش نخبگانی را در درون خود 
انجــام دهیم. اما بنده در خصوص این 
موضوع هم به دوستان گفتم که مشکل 
ما با آقای آیت الله جنتی مســئله سن و 
ســال ایشان نیست بلکه ما با اندیشه و 
تفکر او در نظارت استصوابی مشکل 
داریم. در واقع می توان گفت موضوع 
سن و سال مسئله نبود، بلکه بهانه جویی 
برای برکناری آقای نبوی بود. هرچند 
ایــن از اختلافاتی که وجود دارد و در 
جبهه هــای دیگر نیز کم و بیش وجود 
دارد. حال درست است که آقای نبوی 
کنار رفتند اما به قول مرحوم شریعتی 
که می گفت »به خدا ســوگند حقیقت 
را فدای اکثریت نخواهم کرد«، من هم 
این حقیقت را نمی توانم فدای اکثریت 
ســاختگی کنم. البته هر تلاشی که از 
دستم برآید در جهت حفظ اتحاد جبهه 
اصلاحات انجام خواهم داد و وقتی که 
خودم احساس کنم دیگر توان این کار 
را ندارم و یا اجازه انجام آن را ندارم، در 
این صورت تصمیم دیگری می گیرم و 
در جای دیگری فعالیت سیاسی خود 
را ادامه می دهم و برایم فرقی نمی کند 
که در جبهه اصلاحات باشم یا نباشم. 
بنده بــه عنوان قائم مقام حزب اعتماد 
ملی و یا به عنوان یک فعال سیاســی 

به فعالیت های خود ادامه خواهم داد.
صحبت هــای  در  شــما   
خودتان اشــاره کردیــد که به 
مسئله صندوق به شدت پایبند 
هستید. رهبری انقلاب در ابتدای 
سال در ســخنانی به مسئولان 
تاکیــد کردنــد که لازم اســت 
رقابتی،  انتخابات مشــارکتی، 
ســالم و ایمن را داشته باشیم. 
این امر رهنمودهای بسیار مهمی 
بود و با توجه بــه اینکه حدود 
شش ماه به انتخابات باقی مانده 
اســت، ارزیابی و تحلیل شما از 
این سخنان به چه صورت است؟
در رابطه با ســخنانی که رهبری 
در مشهد فرمودند، باید گفت امیدوار 
کننده بود و واقعیت آن اســت که یک 

بارقه امیدی ایجاد شده است که دیگر 
نحله های فکری هم بتوانند در صحنه 
باشند. در واقع وقتی از رقابت می گوئیم 
این رقابت اســت که خود انتخابات را 
می ســازد زیرا انتخابات یک لوازمی 
دارد که یکی از آن لوازم رقابت است، 
حال می توان ایــن رقابت را حداقلی 
و یا حداکثری کــرد. رقابت حداقلی 
مانند انتخابات گذشــته ما است که در 
انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 
یازدهــم اتفاق افتاد. امــا در انتخابات 
سال ۷۶ شاهد رقابت حداکثری بودیم. 
همچنین در همین چند ماه گذشــته 
در ترکیــه نیز یــک رقابت حداکثری 
اتفــاق افتاد. لذا فرمایشــات رهبری 
که حتماً بیان یک مســئله نیست زیرا 
حتماً ایشان دغدغه هایی دارند و حتماً 
نگران مشــارکت حداکثری هستند و 
این مســئله ای است که به دلیل سوابق 
و اشــرافی اســت که ایشان بر مسائل 
دارنــد و حتماً می داننــد اگر رقابت 
وجود نداشته حتماً مشارکت از مرز ۴۸ 
درصد انتخابات گذشته که وجود داشته 
است، فروکش می کند و آنگاه ویترین 
جمهوریت نظام خدشــه دار می شود. 
پــس باید هدف گیری این باشــد که 
مشــارکت در انتخابات افزایش یابد و 

به ۸۰ درصد برسد.
من شــنیدم وزیر محترم کشور 
مشــارکت ۶۰ درصــد را هــدف 
گذاری کرده اســت به نظرم این یک 
هدف گذاری صحیحی نیست و باید 
از سوی حاکمیت روی ۸۰ تا ۹۰ درصد 
هدف گذاری شود لذا برای جمهوری 
اسلامی شایسته نیست که گرفتار نرخ 
مشارکت ۶۰ درصد باشد، اگر ۶۰ را در 
نظر گرفتیم معلوم نیست که به ۵۰ هم 
برسیم. البته واقعیات را هم قبول دارم 
که چیز دیگریست؛ پس ما هم به عنوان 
حزب اعتماد ملی به همراه بخش هایی 
از اصلاح طلبــان و همفکرانمان باید 
کارهایی بکنیم ایــن موضوع محقق 
شود، هرچند ما طرفدار یک انتخابات 
رقابتی عادلانه و آزاد هستیم و این سه 
ابزار انتخابات اســت و اگر این گونه 
باشد قدری به مشارکت کمک می کند.
 به نظــر می آید در اردوگاه 
اصلاح طلب ها مســئله تحریم 
انتخابات همچنــان وجود دارد. 
حتی در ســال ۱۴۰۰ انتخابات 
ریاســت جمهوری نظــر بهزاد 
نبــوی رأی به همتی بــود اما 
اصلاح طلب ها  دیگر  بخش های 
دارای اختلاف بودند و انتخابات 
را تحریــم کردند و این موضوع 
در پیــش ثبت نام هــا هم دیده 
شد. متأسفانه هم اکنون هم این 
فضا ادامــه دارد لذا بخش هایی 
از اصــلاح طلبان مانند شــما 
البته با همــان الزامات رقابتی 
و مشــارکتی بــودن انتخابات، 
خواستار مشارکت در انتخابات 
هســتید اما گروه های دیگری از 
میان آنهــا نگاه تندی دارند و به 
دنبال تحریم انتخابات هستند. 
با توجه به ترکیب هیئت رئیسه 
جبهه اصلاحات که عموماً از حزب 
اتحاد ملت هستند، فکر می کنید 
در نهایت جبهــه اصلاحات چه 
رویکردی اتخاذ کند، آیا مواضع 
رادیکال ها بر این جریان تعمیم 

می یابد؟
من نمی توانم کتمان کنم که هیئت 
رئیســه جبهه اصلاحات اکثراً یا عضو 

حزب اتحاد هستند و یا هواداری آن را 
در گذشته داشته و دارند. طبعاً هر کس 
یک فکری دارد اما واقعیت این نیست 
که دوستانی که مخالف ما هستند قصد 
تحریم انتخابات را دارند. آنها دست کم 
و هم اکنون قصدشان را بازگو نمی کنند 
و به هر حال مســئله آنها همانطور که 
می گویند موضــوع جامعه محوری 
اســت و حالا نزدیــک انتخابات چه 
تعریفی از آن خارج شود من نمی توانم 

بگویم و خودشان بگویند بهتر است.
 آیا فکر نمی کنید که دوستان 
شــما در تحریم انتخابات نگاه 
تاکتیکی دارند و نــه راهبردی 
و به دنبــال برنامه های دیگری 

هستند؟
در این دوره از انتخابات تاکتیک و 
یا مسائل دیگر را نداریم و نمی توانیم از 
آن استفاده کنیم چون اساساً جامعه فعلًا 
به صندوق ها رویکرد خوشــی ندارد. 
البته قصد نــدارم از آنانی که در جبهه 
اصلاحات رویکرد بنده را ندارند دفاع 
کنم اما حقیقتی را باید بگویم و آن اینکه 
برخی دوستان ما که رادیکال می شوند 
یا شــده اند به دلیل آن است که در واقع 
رادیکالیسم در برابر رادیکالیسم شکل 
می گیرد. آن طرف ما جبهه پایداری را 
داریم که در شــرایط کنونی در ارکان 
قدرت اســت و کشــور را به سمت و 
ســویی می برد که مــردم را ناامید کند 
تــا در انتخابات شــرکت نکنند و اگر 
بخواهیم در مورد مصادیق آن صحبت 
بکنیم خیلی روشن است در بخش های 
دیگر آن را عرض کنم. باید عرض کنم 
اگر حاکمیت انتخابات رقابتی، سالم، 
آزاد و عادلانه برگزار کند همه اصلاح 
طلب ها طرفدار چنین انتخاباتی هستند 
و حتماً دوستان اصلاح طلب ما که در 
زندان و یا بیرون هســتند از یک چنین 
انتخاباتــی حمایت می کنند. وقتی که 
شــورای نگهبــان در دوره قبل اجازه 
نداد اصــلاح طلبان در رقابت حضور 
پیدا کنند چه کســی باعــث تحریم 
انتخابات شده اســت؟ لذا ما چرا این 
اتهام ها را به اصلاح طلب ها می زنیم که 
به جامعه محوری می اندیشند و به آنها 
اتهام تحریم انتخابات را می زنیم. آنها 
نهایتاً می گویند ما لیست نمی دهیم زیرا 
چاره ای به جز لیست ندادن هم ندارند.
 در این صورت معنی این کار 
همان تحریم می شود. آیا غیر این 

است؟
این نامش تحریم نیســت چون 
نمی توانند لیســت بدهند. شما انتظار 
دارید وقتی که ما لیســت نمی توانیم 
بدهیم بــه لیســت اصولگرایان رأی 
بدهیــم؟ حــال اســمش را تحریم 
می گذارید، بگذارید. آن طرف جریان 
شورای نگهبان و هیئت های نظارت و 
جریان پایداریچی که در ارکان نظارت 
هم حضور دارد مانع از این می شــوند 
که افــراد صالح که شــرایط لازم در 
انتخابــات را دارند، حضور پیدا کنند. 
در این صورت تحریم کننده چه کسی 
می شــود؟ آنها نمی گذارند مردم دایره 
انتخاب خود را گســترده ببینند. وقتی 
شما دایره انتخاب شوندگان را محدود 
می کنید حتمــاً دایره انتخاب کنندگان 
هم محدود می شــود و این یک قاعده 
است و یک رابطه ریاضی است. وقتی 
در رابطــه ریاضی متغیر ایکس شــما 
به ســمت بی نهایت میــل کند عموماً 
مشارکت شما افزایش می یابد ولی اگر 
متغیر ایکس شما محدود شود و دایره 

آن محدود شــده و به سمت صفر میل 
کند، مشارکت هم به سمت صفر میل 

خواهد کرد.
در واقــع باعــث ایــن موضوع 
آنهایی هســتند که در ارکان حاکمیت 
هم هســتند. آنان که می خواهند باند و 
گروه و حزب خودشان به قدرت برسد 
و رقیــب را حذف می کنند. بعد رقیب 
آنها می گوید من شرکت نمی کنم، چه 
کار کند که شرکت نکند. لیست ندهد 

چه کار کند؟
کســی که دلــش به حــال این 
حاکمیت و مملکت می سوزد شفاف 
و روشن بایســتی نظارت استصوابی 
را کنار گذاشــت با نظارت استصوابی 
نمی توانیم مشــارکت حداکثری را به 
این ســادگی به وجود آوریم لذا خیلی 
مشــکل اســت که در انتخابات این 
موضوع شکل بگیرد؛ البته شاید نتوانیم 
این قانون را برداریم ولی می شود مانند 
مجلس ششم بدون آنکه قانون نظارت 
اســتصوابی را برداریم، عمل کنیم. در 
نتیجه پیشنهاد می کنم اگر می خواهید 
مشــارکت افزایش یابد و دغدغه آن 
افزایش مشــارکت باشــد. حاکمیت 
مجلس کاری را انجام دهد که نظارت 
اســتصوابی حذف شود لذا برای آنکه 
مشــارکت افزایش پیدا کند حاکمیت 
و شــورای نگهبان لازم است یک دو 
فوریتــی به مجلس ببرنــد و نظارت 
استصوابی را از قانون حذف کنند؛ در 
نتیجه انتخاب شوندگان مردم و نخبگان 
انگیزه پیــدا می کنند که برای خدمت 
کاندیدا شــوند به خودی خود ماشین 
مشــارکت حرکت می کنــد و نیازی 
به چیز دیگری نیســت. از طرفی اگر 
فکر کنیم که بین جریان آقای قالیباف 
و جریان آقای زاکانی در شــهرداری و 
بین جریان آقای رئیسی و بین جریانات 
آقایان دیگر در دایــره اصولگرایی از 
رادیکال ریشــه دوم تا رادیکال ریشه 
سوم و محافظه کاران بتوانند مشارکت 
۶۰ درصدی ایجاد کنند، به نظرم بر ضد 
منافع ملی حرکت کردیم. در انتخابات 
۱۴۰۰ هــم این حرف هــا را گفتیم و 
توجهی به آن نشــد. البته آقای قالیباف 
اخیراً از لــزوم حکمرانی نو صحبت 
کردند که به نظرم حکمرانی نو این است 
که اگر نمی توانیم یک طرح دو فوریتی 
به مجلس ببریم دســت کم حکمرانی 
مان به گونه ای باشد که انتخابات پرشور 
باشد زیرا نظام انتخاباتی ما کهنه است.

اســتصوابی  نظارت  مگر 
قانون جدیدی اســت؟ با همین 
قانــون اصلاح طلبان چند دوره 
انتخابات کرسی های مجلس را 
از آن خــود کرده اند. مانند دوره 
گذشــته مجلــس یعنی مجلس 
دهم. مگر برای انتخابات مجلس 
ششم نظارت استصوابی نبود؟ 
فکر نمی کنید نظارت استصوابی 
به بهانه جویــی تکراری اصلاح 
طلبان در آستانه هر انتخاباتی 

تبدیل شده است؟
بله بود. در مجلس ششم نظارت 
اســتصوابی بود اما حکمرانی خوبی 
شــکل گرفت، هرچند یک جاهایی 

اصلاح طلب ها تند روی کردند.
 یعنی معتقدیــد اگر حذف 
نظارت استصوابی امکان پذیر 
نبود، اما بــا حکمرانی نو در آن 

مسیر گام برداشته شود؟
بله احسنت. مگر در مجلس ششم 

نظارت استصوابی نبود؟
 یعنی می شود اینگونه گفت 
که شــما قبلاً اصرار داشتید که 
نظارت اســتصوابی به مجلس 
برود و حذف شود اما اگر شرایط 
کشــور و قوانین ایــن اجازه را 
نمی دهــد، حداقــل در حکمرانی 
نگاه باز و گسترده ای به حضور 
کاندیداها داشته باشیم. درست 

است؟
بله همین طور اســت حکمرانی 
خوب می تواند نظارت اســتصوابی را 
اجرا کند تا عدالت برقرار شود و رقابت 

را افزایش دهد.
معتقــد هســتید کــه اگر 
مشارکت افزایش پیدا کند برنده 

همه کشور خواهد بود؟
بلــه همین طور اســت. در این 
رابطه من به دنبال مشروعیت حاکمیت 
جمهوری اسلامی هستم. من به دنبال 
آن هستم تا ویترین جمهوری اسلامی 
در دنیــا برترین باشــد و منافع ملی ما 
از این جهت حفظ شــود کاری ندارم 

حزب من به قدرت می رسد یا خیر.

قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: با همه احترامی که برای خانم آذر منصوری قائل هستم، انتقاداتی به اتفاقات تیرماه دارم و شایستگی ریاست جبهه اصلاحات را در شخص آقایان نبوی و مرعشی می دیدم.

بایــد عــرض کنم اگــر حاکمیــت انتخابــات رقابتــی، ســالم، آزاد و عادلانه برگــزار کند 
همــه اصــلاح طلب هــا طرفــدار چنیــن انتخاباتــی هســتند و حتمــاً دوســتان اصلاح 
طلــب ما کــه در زنــدان و یا بیــرون هســتند از یک چنیــن انتخاباتــی حمایــت می کنند.

سرویس سیاسی - یک نماینده 
مجلــس خطاب به رئیس مجلس در 
واکنش به رد ســه مصوبه از ســوی 
شــورای عالی هیات نظارت مجمع 
گفت: آنها برای خودشــان مستدل 
می آورند شــما نباید اجــازه دهید 
مصوبات مجلس اینگونه باطل شود.

ســیدکاظم دلخوش اباتری در 
نشست علنی مجلس شورای اسلامی 
بــا اســتناد به بنــد )۲( اصل )۱۱۰( 
سیاســت های ابلاغی قانون اساسی 
گفت: در این بند تأکید شده است که کار هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، نظارت بر حسن اجرای سیاست ها است و این نظارت شخم 
زدن قانون نیست. نماینده مردم صومعه سرا در مجلس بیان کرد: ۲۹۰ نماینده 
زحمت می کشــند قانون می نویسند، شــورای نگهبان تصویب می کند اما با 
وجود این تصویب و پیگیری ها قانون در هیأت عالی نظارت مجمع شــخم 
زده می شــود که رئیس مجلس باید پاســخگو باشند. از نحوه برخورد هیأت 
عالی نظارت با منطقه آزاد مســتند داریم، با دو منطقه همســان دو مدل رفتار 
شده است؛ یکی را یک هفته ای تصویب کردند و یکی را ۳ سال نگه داشتند. 
در خصــوص حقــوق کارگران شــرکتی بعــد از چندیــن بار رفت 
 و آمــد بیــن مجلس و شــورای نگهبــان هیــأت عالی نظــارت آن را رد 

کرد. 
این هیأت شــفافیت دستگاه ها و بیمه تأمین اجتماعی را نیز رد کرد و با 
وجود اینکه مجلس، دولت و شورای نگهبان در خصوص خودرو مصوبه ای 
داشــتند، آقایــان در هیأت نظارت آن را رد کردند امــا وقتی همان را دولت 
آورد تأیید کردند. در تهاتر نفت با کشورهای همسایه بحث زیرساخت ها را 
داریم، دو میلیارد دلار برای تهاتر نفت در راســتای عملیات جاده ای در نظر 
گرفتــه بودیم که هیأت عالی نظارت آن را رد کرده اســت. در بحث قیر اولاً 
گفتند ۵هزار میلیارد کم شــود و این یعنی راهبرد و با این روش مثلا مســئله 
را حل کردند بعد گفتند قیر قاچاق می شــود انگار فقط در قیر قاچاق داریم. 
با این حال برای اطمینان خاطر همه دســتگاه های نظارتی ســازمان بازرسی، 
دیوان محاســبات، کمیسیون های بودجه، انرژی و عمران را برای نظارت در 
نظر گرفته ایم اما مگر در بنزین، نفت و حتی گوســفند قاچاق نمی شود که به 

قاچاق قیر چسبیده اند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به اینکه ۷ ماه از سال گذشته 
است و تمامی زیرسازی جاده ها برای قیر آماده شده است، گفت: ۴ میلیون تن 
از زیرنظر شما رد می شود، در نهایت جلوی مصوبات مجلس را می گیرند، در 
این صورت باید آقای قالیباف و هیأت رئیسه پاسخ دهند، من اعلام آمادگی 
می کنم که با این آقایان مناظره داشــته باشم، همه کارها تخلف است و شاهد 
برخوردهای دوگانه و ســه گانه هستیم. آنها برای خودشان مستدل می آورند 
شما نباید اجازه دهید مصوبات مجلس اینگونه باطل شود، دستگاه ها از الان 
برای ۱۴۰۲ پرداختی را جلوتر انجام دادند چرا که زمســتان در راه اســت. 
محمدباقر قالیباف در پاسخ به اخطار قانون اساسی نماینده صومعه سرا گفت: 
اولاً این نکته را بگویم نظارت بر سیاســت های کلان چه در قانون و چه در 
اجرا اســت. جنابعالی می گویید نظارت برای قانون نیســت بلکه برای اجرا 

است اما این نیست، نظارت برای هر دو است. 
ولی چگونگی کار و اینکه آنجا با چه روشی برای مغایرت و تطبیق کار 
می کنند و دقت لازم در این امر نیست بنده هم نقد دارم. با دوستان سر همین 
ســه قانونی که در هیأت نظارت رد شــد صحبت کرده ام و پیگیری کرده ام و 
برای این حتماً جلســه می گذاریم. رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در 
حال حاضر آیین نامه هیأت عالی نظارت مجمع در دســت بررســی است که 
با چه روشــی کار را انجام دهند. این نکته ای اســت که حتماً باید حل شود تا 
مشکلات پیش آمده تکرار نشود اما در رابطه با قیر باید این نکته را بگویم که 
مجمع تشخیص مصلحت نظام قانون را رد نکردند بلکه اصلاح کردند یعنی 
دولت الان مکلف است به جای ۲۵ هزار تن قیر، ۲۰ هزار تن قیر تخصیص 
دهد. در آن جلسه معاون پارلمانی ریاست جمهوری و رئیس کمیسیون برنامه 

و بودجه مجلس حضور داشتند.
 آیین نامه مجمع تشــخیص اجازه می دهد قانون را در آنجا اصلاح کند. 
در حــال حاضر ۲۰ هزار تن قیر به صــورت صد درصد باید تخصیص یابد 
بــا همــان قیمت هر تن ۷.۵ میلیون تومان. اکنون باید مجلس پیگیری کند که 
دولــت تخصیص صد درصد قیر را انجام دهد و تأخیر ۳ و ۴ ماهه دولت در 
واگذاری صد درصد قیر را پیگیری کنیم. باید دنبال کنیم که قانون مصوب را 

اجرا کنند. اگر اشکالی به هیأت نظارت داریم بحث دیگری است.

سرویس سیاسی - یک نماینده 
مجلس گفــت: آقای قالیباف شــما 
به عنوان رئیس قــوه مقننه از مصوبه 
مجلس باید در جلســه سران قوا دفاع 

کنید.
رحمت اله نوروزی در نشست 
علنی مجلس شــورای اســلامی در 
اخطار قانون اساســی ضمن تشکر از 
دســت اندرکاران اربعین حسینی به 
حادثه تلخ معدن طرزه دامغان اشــاره 
و عنــوان کرد: این حادثه را به نماینده 
محترم دامغان و خانواده حادثه دیدگان تســلیت می گویم و امیدوارم بازرسی 
اداره کار با دقت نظر به این حوزه ورود کنند تا دیگر شاهد چنین حوادثی نباشیم.
نماینده مردم علی آباد در مجلس شورای اسلامی افزود: یکی از مهم ترین 
موضوعاتی که امروز مدنظر اســت بحث تامین قیر برای پروژه های عمرانی 
بوده که با توجه به رد مصوبه مجلس توســعه و آســفالت راه های روستایی با 

مشکل مواجه خواهد شد.
وی با یادآوری اینکه توســعه روســتاها دغدغه حضرت امام )ره( و مقام 
معظم رهبری است، ادامه داد: بنیاد مسکن و سازمان راهداری و سازمان نوسازی 
مدارس با رد این مصوبه دچار مشکل خواهند شد و هزار و ۴۰۰ شهر کوچک 

و ۶۰ هزار روستا با رد این مصوبه دچار مشکل می شوند.
نــوروزی با تاکید بر اینکه امــام و رهبری فرمودند مجلس در رأس امور 
است، اضافه کرد: آقای قالیباف باید از کیان مجلس دفاع کرد و امروز نیاز است 
کــه مــا بتوانیم از تصمیم نمایندگان دفاع کنیم. مردم انتظار دارند که مجلس از 
حق روستاییان دفاع کند. وی با بیان اینکه مجلس در رأس امور است نه هیات 
عالی نظارت، تصریح کرد: آقای قالیباف شما به عنوان رئیس قوه مقننه از مصوبه 
مجلس باید در جلسه سران قوا دفاع کنید. این مصوبه برای نمایندگان نیست 

بلکه برای روستائیان و عمران و آبادانی کشور است.
عضو کمیســیون کشاورزی مجلس با اشــاره به عدم پرداخت مطالبات 
کشاورزان و برنج کاران، گفت: امروز ما شرمنده کشاورزان هستیم و محصول 

سال گذشته آن ها روی دستشان باقی مانده است.

دلخوش در تذکر شفاهی:

قانون در هیأت عالی نظارت مجمع 
شخم زده می شود!

نوروزی در تذکر شفاهی:

آقای قالیباف از مصوبه مجلس در جلسه 
سران قوا دفاع کنید
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